
۳ دهه تلاش نامـوفق

چرا مناطق آزاد عملکرد مطلوبی نداشتند؟
خریدار  با وجود اهمیت مناطق آزاد برای اقتصاد 
کشــور، اما به نظر می رســد که تا امروز این مناطق 
چندان عملکرد مطلوبی نداشــته و بــه محلی برای 
واردات تبدیل شده اند.طی دهه های گذشته همواره 
بر لزوم کاهش وابستگی اقتصاد ایران به درآمدهای 
نفتی تاکید می شــد. راه حل آن نیز افزایش تولید و 
صادرات محصــولات و کالاهای غیرنفتــی بود. در 
همین راســتا در اوایل دهه ۷۰، مناطق آزاد تجاری 

تأسیس شدند.
البته تنها هدف از تشــکیل این مناطــق، افزایش 
صادرات نبود بلکه مطابق آنچــه در ماده یک قانون 
چگونگی اداره مناطق آزاد به صراحت تبیین شــده 
اســت، هدف از ایجاد این مناطق توســعه و عمران 
آن، گسترش اشــتغال، محرومیت زدایی، افزایش 
صــادرات و … عنوان شــده اســت.همچنین در 
سیاست های ابلاغی اقتصاد مقاومتی نیز یک سری 
کارکردها و اهداف برای مناطــق آزاد در نظر گرفته 
شــده که می توان از جملــه آن ها بــه انتقال دانش 
روز و جذب ســرمایه گذاری های داخلی و خارجی 
اشــاره کرد.بنابراین در مجموع می تــوان گفت که 
توســعه اقتصادی، خصوصاً از طریق افزایش تولید 
و صادرات، هدف اصلی تشــکیل مناطــق آزاد بوده 
اســت.به این ترتیب با توجه به رویکــرد اصلی که 
پشت تشکیل مناطق آزاد بوده، می توان متوجه شد 

که تا چه حد در اقتصاد کشور اهمیت دارد.

مشاور رئیس جمهور: از عملکرد مناطق آزاد 
راضی نیستیم

سعید محمد مشــاور رئیس جمهور و دبیر شورای 
عالی مناطــق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی 
در برنامه زنــده تلویزیونی صف اول کــه ۲۴ مرداد 
پخش شــد، اظهار کرد: کارکرد اصلی مناطق آزاد 
در اسناد بالادستی، صادرات، تولید، ارزآوری، ورود 
تکنولوژی های جدید و فعالیت شــرکت های دانش 
بنیان و امثال آن بوده اما کارکــرد مناطق آزاد تا به 
امروز راضی کننــده نبوده و نتوانســته اند هم پای 

مناطق آزاد رقبای ما در منطقه رشد کنند.

 سعید محمد: تراز تجاری مناطق آزاد بعد
 از ۳ دهه مثبت شد

وی ادامه داد: ســرجمع تراز تجــاری مناطق آزاد 
و ویژه اقتصــادی همواره مثبت و این شــاخص در 
ســال ۱۴۰۰ حدود ۱۱ میلیارد دلار بوده است؛ اما 
تراز تجــاری مناطق آزاد به تنهایــی همواره در این 
۳ دهه از عمر راه اندازی مناطق آزاد در کشور، منفی 
بوده است. با این حال با حل و فصل برخی مشکلات 
فعــالان اقتصادی در ایــن یک ســال از عمر دولت 
سیزدهم، توانســتیم کاری کنیم که از مهر ماه سال 
گذشــته تا کنون تراز تجاری مناطق آزاد به مثبت 

۳۵ میلیون دلار برای اولین بار در ۳۰ ســال گذشته 
تغییر کند.

دروازه واردات نیستیم
دبیر شورای عالی مناطق آزاد درباره برخی انتقادها 
در خصوص تبدیل شــدن مناطق آزاد بــه دروازه 
واردات اظهار کرد: در ۹ ماهه مهر ماه ســال گذشته 
تا پایان خرداد امســال ۸۳۰ میلیــون دلار واردات 
داشــتیم که ۵۰ درصــد آن واردات ماشــین آلات 
مورد نیاز برای فعالیت هــای تولیدی همان منطقه 
بوده است؛ بخشــی هم به واردات کالاهای اساسی 
ساکنان مناطق آزاد اختصاص داشــته و نهایتاً تنها 
۱۰۰ میلیــون دلار واردات به عنوان کالاهای همراه 
مسافر بوده اســت.محمد گفت: به طور کلی در سال 
۱۴۰۰ مجمــوع واردات بــه عنــوان کالای همراه 
مســافر ۱۱۲ میلیون دلار بود که رقم قابل توجهی 
نیست و سبب می شود مردم به جای انیکه به ترکیه 
برای خرید بروند، در داخل کشور خرید کنند. ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز هــم دروازه قاچاق نبودن 

مناطق آزاد را تأیید کرده است.

کارشناس اقتصادی: مناطق آزاد نتوانستند 
در صادرات موفق عمل کنند

در این رابطه عبدالرضا ارسطو کارشناس اقتصادی 
به خبرنگار مهر گفت: برای مناطق آزاد، مشــوق ها 
و امتیــازات خاصــی در گمرک، ســرمایه گذاری 
خارجی، ورود و خروج ســرمایه، تأســیس بانک و 
بیمه بین المللی، معافیت مالیاتی، تسهیل واگذاری 
زمین به فعــالان و همچنین صــدور مجوزها دیده 
شــده که اهمیت این مناطق را برای سیاست گذار 
مشــخص می کند.وی ادامه داد: سیاســت گذاران 
و قانون گــذاران نیز بــه دنبال این بودنــد که با این 
امتیــازات، فعالیت اقتصــادی را تســهیل کرده و 
فعالان اقتصــادی بتوانند با کمترین بروکراســی و 

موانع، فعالیــت اقتصادی خود را حــول محورهای 
تولیدی و صادراتی شروع کنند.

این کارشناس اقتصادی افزود: موقعیت جغرافیایی 
اســتراتژیک این مناطق هم موضوع مهمی اســت 
که باعث شــده همه یا عمده آن ها مرز مشــترکی با 
کشورهای همجوار داشته باشــند و می تواند آن ها 
را به قطب صادرات آن کشــور تبدیل کرده و روابط 

تجاری قوی را بین کشورها شکل بدهد.
به گفته ارســطو یکی دیگر از دلایل اهمیت مناطق 
آزاد این اســت که سیاســت گذار به دنبــال ایجاد 
منطقه ای بوده که پایلــوت فعالیت های اقتصادی 
هدفمند و هوشــمند قرار بگیرد و بتواند این مناطق 
را به الگوی توسعه کشور تبدیل کند. بنابراین نقش 
این مناطق در الگــو بودن برای ســرزمین اصلی و 
انتقال ســرریز دانش و ســرمایه گذاری به ســایر 

مناطق کشور بسیار حائز اهمیت است.

آمار، عدم توفیق مناطق آزاد در صادرات و 
اشتغال را تأیید می کند

 به گفته برخــی کارشناســان، مناطــق آزاد طی 
ســال های گذشــته در بعضی اهداف خــود مثل 
توســعه منطقه ای نمره قابل قبولــی می گیرند اما 
در ســایر اهداف که اتفاقاً اهداف اصلــی نیز بوده، 
مثل اشــتغال، تولید و صادرات متأسفانه نمره قابل 
قبولی نمی گیرند و نتوانســتند اهداف توســعه ای 
خود را به طور کامل محقق کنند.برای مثال بررسی 
آمارهای سرمایه گذاری نشان از آن دارد که تناسبی 
بین جذب ســرمایه گذاری در این مناطق و عملکرد 
تجاری آنها وجود ندارد. طبــق آمارها، منطقه آزاد 
چابهار با اختــلاف اندکی بعد از کیش، بیشــترین 
میزان جــذب ســرمایه گذاری داخلــی را به خود 
اختصاص داده، اما کمترین میزان صادرات را داشته 
است؛ به عبارتی ســرمایه گذاریِ صورت گرفته در 

نهایت به افزایش صادرات منتهی نشده است.

تاثیر قرعه کشی خـودرو بر بازار

وها سهم مردم عادی شد  ۳۰ درصد خودر
پنجشنبه      17شهریور 1401     سال هفتم     شماره 1140      4 صفحه     ۳000 تومان

مدیرعامل برق حرارتی مطرح کرد

تولید ۳۴۸ میلیارد کیلووات ساعت برق 
وگاهی حرارتی در واحدهای نیر
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خانه  هنر   میرا

رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

افزایش حقوق کارمندان در دست 
بررسی است

رئیسی در جلسه هیات دولت:

 هیچ گونه اقدام تورم زایی
 از سوی دستگاه ها صورت نگیرد

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران:

 توسعه صادرات لوازم خانگی 
در دستور کار است

دبیر شورای فقهی بانک  مرکزی مطرح کرد
تخلف برخی از بانک ها در محاسبه 

خ جرایم تاخیر اقساط نر
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آگهی مناقصه عمومی 

شرکت آب و فاضلاب استان کردستان

شرکت آب و فاضلاب استان کردستان در نظر دارد پروژه های ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران، تولید کنندگان و تامین کنندگان واجد صلاحیت واگذار نماید. 

محل اعتبارمحل اجرامدت اجرامبلغ برآورد نام پروژه کد مناقصهردیف
مبلغ و نوع تضمین شرکت در مناقصه

واجدین شرکت در مناقصه
انواع تضمینمبلغ )ریال(

ضمانت نامه بانکی-سپرده 2/600/000/000طرح های عمرانیسنندج120روز52/017/108/290احجام باقیمانده خط انتقال آب فرجه به آساوله11401-165
نقدی اوراق مشارکت

شرکتها و اشخاص حقیقی تعیین 
صلاحیت شده در رشته آب با 

پایه متناسب

اصلاح موردی شبکه فاضلاب محلات سطح 21401-173
ضمانت نامه بانکی – سپرده 890/000/000طرح های عمرانیسنندج180روز17/791/275/362شهر سنندج

نقدی اوراق مشارکت 

شرکتها و اشخاص حقیقی تعیین 
صلاحیت شده در رشته آب با 

پایه متناسب

ضمانت نامه  بانکی – سپرده 619/000/000طرح های عمرانیسنندج 90روز12/369/323/177اصلاح شبکه فاضلاب محلات سطح شهر سنندج31401-132
نقدی اوراق مشارکت 

شرکتها و اشخاص حقیقی تعیین 
صلاحیت شده در رشته آب با 

پایه متناسب

41401-196

خرید لوله پلی اتیلن دو جداره کاروگیت نمره 
355،315،250،500م م )مناقصه عمومی 
همراه با ارزشیابی فشرده( بازگشایی پاکت 
های ارزیابی روز یکشنبه مورخ 1401/6/8

ضمانت نامه بانکی – سپرده 625/000/000طرح های عمرانیدیواندره30روز
تولید کنندگان و تامین کنندگان کالانقدی اوراق مشارکت 

ضمانت نامه بانکی – سپرده 5/000/000/000طرح های عمرانیکامیاران،قروه-بیجار60روزخرید سه دستگاه دیزل ژنراتور سیار 51401-200
تولید کنندگان و تامین کنندگان کالانقدی اوراق مشارکت 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد:ساعت 19روز پنجشنبه مورخ 1401/6/17
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد قیمت:ساعت 19 یکشنبه مورخ 1401/6/27

زمان شروع بازگشایی پاکت ها: ساعت 10 دوشنبه مورخ 1401/6/28
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار:آدرس- سنندج،خیابان امام خمینی)استانداری(-بالاتر از پل کمانگر- جنب پست بانک، شرکت آب و فاضلاب استان کردستان تلفن08731042179

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: مرکز تماس: 41934-021 دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768
مهلت تحویل پاکت الف)ضمانت نامه شرکت در مناقصه( تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 1401/6/28 به دفتر حراست و امور محرمانه شرکت آب و فاضلاب استان کردستان می باشد .

شرکت آب و فاضلاب استان کردستان

 نوبت دوم

میـرا

خرید  نسخه چاپی با ارسال رایگان:
 دیجیکالا

خرید نسخه دیجیتال:
فیدیبو،طاقچه،تیوال

مجله داستـان
 نمایشنـامه   تئـاتر
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معاون وزیر اقتصاد:

وکه، به هیچ عنوان صحت ندارد وش کیلویی گوشی های موبایل متر فر

تاثیر قرعه کشی خودرو بر بازار

وها سهم مردم عادی شد  ۳۰ درصد خودر
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رئیس سازمان برنامه و بودجه: 

افزایش حقوق کارمندان در دست بررسی است
رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور گفت: مصوبــه افزایش حقوق 
کارکنان دولت در دست بررســی قرار دارد.»سیدمسعود میرکاظمی« 
در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران درباره این که مصوبه 
افزایش حقوق کارکنان دولت چه زمانی به مرحله اجرا می رسد، توضیح 
داد: ایــن موضوع همچنان در حال بررســی و اکنون هم جلســه ای به 
همین منظور در حال برگزاری است.رییس سازمان برنامه و بودجه در 
پاسخ به ایرنا که دولت سیزدهم چه برنامه ای برای تقویت نظام مالیاتی 
اســتانی دارد، گفت: اعتبارات مالیاتی در بودجه ۱۴۰۱ مشخص شده 
و سهم استان ها هم معلوم اســت.وی افزود: کاری که سازمان برنامه و 
بودجه انجام می دهد این است که مالیات هر اســتانی به همان استان 
اختصاص می یابد و جزو درآمد همان استان محسوب می شود چون در 

همان استان، این ثروت خلق شده است.
میرکاظمی خاطرنشان کرد: برای همین اگر ارزش افزوده ای مشمول 

آن می شود باید به همان استانی تعلق بگیرد که شرکت تولیدی دارد.

فاطمی امین در حاشیه جلسه دولت خبر داد
بانک مرکزی موظف به ایجاد یکپارچگی در حوزه 

اعطای تسهیلات شد
وزیر صمت با اعلام اینکه در حوزه اعطای تسهیلات بانکی، یکپارچگی 
وجود ندارد، از مصوب شــدن این امر که بانک مرکــزی یکپارچگی در 

حوزه اعطای تسهیلات ایجاد کند، خبر داد.
 رضا فاطمی امین در حاشیه جلســه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: در جلســه امروز در مورد رفع موانع تولید مصوباتی داشتیم 
و به موجــب آن بانک مرکزی موظف شــد ســامانه یکپارچه ای برای 
تسهیلات ارزی و ریالی راه اندازی کند تا کل فرایند و میزان سود در آن 
قید شود.  وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: این یکی از چالش های ما 
بود به دلیل اینکه تولیدکنندگان معترض بودند که نمی دانند ســودها 
چطور محاســبه می شــود.وی ادامه داد: در حوزه اعطای تســهیلات 
بانکی، یکپارچگی وجود ندارد، خوشــبختانه مصوب شد بانک مرکزی 

یکپارچگی در حوزه اعطای تسهیلات ایجاد کند.
فاطمی امین تصریح کرد: این بسته مصوبه دیگری هم داشت که مربوط 
به واحدهایی است که سابق بر این چک برگشــتی داشته و حسابشان 

مسدود می شد و در نهایت منتهی به ساقط شدن تولید می شد.
وی ادامه داد: آیین نامه ای قبلًا در دولت بود که شــرکت هایی که بالای 
صد نفر باشند شورای تامین اســتان می تواند برگشت چک را متوقف 
کند و امروز تصویب شد این ســقف به بالای پنجاه نفر برسد و در مورد 
دانش بنیان ها و بنگاه هایی که ســتاد تســهیل آنهــا را تایید می کند، 

مصوب شد بتوانند فعالیت خود را ادامه دهند.

معاون وزیر راه:
ونده مسکن مهر باید تا سال آینده بسته شود  پر

مدیر عامل شــرکت مادر تخصصی عمران شــهرهای جدید کشــور و 
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: پرونده مسکن تا سال آینده به دستور 
رییس جمهور و تاکید وزیر راه و شهرســازی باید بســته شود. علیرضا 
جعفری عصر در آئین بهره برداری از یک هزار و ۳۶۶ واحد مسکن مهر 
در شهر جدید مهستان در البرز با اشــاره به بیانات رهبر معظم انقلاب 
درباره عقب ماندن در مسکن اظهار داشت: امروز دولت در حوزه مسکن 
در نگاه اول چهار میلیون واحد را مدنظر دارد و در تلاش اســت تا با کار 

جهادی، فرمایشات ایشان را در موضوع مسکن را جبران کند.
وی اضافه کرد: مســکن مهر در زمان خود یکی از طرح های خوب برای 

مسکن دار شدن مردم بود اما متأسفانه مورد بی مهری قرار گرفت.
جعفری با اشــاره به اهتمام دولت برای اجرای طرح مسکن مهر تاکید 
کرد: امــا امروز با تلاش های صورت گرفته از ســوی دولت شــاهد این 
هستیم که بخشی از این طرح پس از ۱۱ ســال بلاتکلیفی به سرانجام 

رسید.

دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران:

توسعه صادرات لوازم خانگی در دستور کار است
 دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران با اشــاره به صادرات سالیانه 
متوســط ۲۵۰ میلیون دلاری لوازم خانگی، از برنامه ریزی برای توسعه 
صادرات ایــن محصولات خبــر داد.وزیر صنعت، معــدن و تجارت در 
نشســت خبری با خبرنگاران اعلام کرد: در پنج ماه نخســت امسال در 
همسنجی با پارسال ۱۷ درصد رشد تولید لوازم خانگی به ثبت رسیده 
است.»سید رضا فاطمی امین« تاکید کرد: هیچ برنامه ای برای واردات 

لوازم خانگی وجود ندارد، بلکه برنامه برای توسعه صادرات داریم.
وی توضیح داد: در این زمینه، با چند کشــور توافق شــده تا خط تولید 
لوازم خانگی در آنها راه اندازی شــده و ما قطعه و فناوری به کشورهایی 

نظیر روسیه، ارمنستان و عمان صادر کنیم و تولید داشته باشیم.
در همین پیوند، »عباس هاشمی« دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی 
ایران افزود: این مهــم و تولید لوازم خانگی در دیگر کشــورها از حدود 
دو ســال پیش در کشــورهایی همچون ســوریه، عراق و تاجیکستان 
آغاز شــده اســت. وی بیان داشــت: به همت بخش خصوصی، اکنون 
شــاهد راه اندازی خط مونتاژ لوازم خانگی نظیر یخچال- فریزر و دیگر 

محصولات در این کشورها هستیم.
هاشــمی توضیح داد: بــه دلیل مشــکلات حمل و نقــل محصولات، 
همچنین وجود مشــکلات تعرفه ای و وضع تعرفه های سنگین در این 
کشورها که مانعی بر ســر راه صادرات محصولات کامل و ساخته شده 
بود، برخی شــرکت های ایرانی اقدام به راه اندازی خط تولید با همراهی 
شرکت هایی از همان کشــورها کردند.وی گفت: به این ترتیب، قطعات 
تولیدی ایرانی روانه این کشــورها شده و مونتاژ می شــود و به نام برند 
ایرانی یا برند ثبت شده در کشــور مقصد به فروش می رسد که حتی در 

بحث صادرات مجدد نیز می تواند کمک حال باشد.
این مقام صنفی خاطرنشان کرد: با توجه به مسائل منطقه ای، این مهم 
و توسعه صادرات لوازم خانگی در حال گسترش به دیگر کشورها است 
و در این زمینه پتانسیل های خوبی در روســیه و سایر کشورهای عضو 
اتحادیه اوراســیا وجود دارد.وی، روســیه را بازاری ثروتمند و بزرگ با 
جمعیت زیاد توصیف کرد و افزود: با توجه به تحریم  این کشور از سوی 
غربی ها، روس ها به ناچار برخی استانداردهایی را که تا پیش از این برای 
لوازم خانگی لحاظ می کردند کنار گذاشته اند و همین مساله فعالیت در 
بازار این کشور را برای برندها و شرکت های ایرانی راحت تر خواهد کرد.

وی، پکیج، آبگرمکن، بخاری، اجاق گاز و ســایر محصولات گازسوز را 
دیگر محصولاتی برشمرد که می توان در روسیه برای آنها بازار یافت.

تریبون

برهان محمودی  مدیرعامل سازمان جمع 
آوری و فروش اموال تملیکــی اظهار کرد: 
ماجرای فروش کیلویی گوشی های موبایل 
متروکه، به هیچ عنوان صحت ندارد و فروش 

آنها بر اساس ارزش واقعی بوده است.
ســیدعبدالمجید اجتهادی  درباره مصوبه 
اخیر شــورای عالی امنیت ملــی مبنی بر 
اعــلام متروکه شــدن کالاهــای مانده در 
گمرک بیــش از دو ماه کــه برخلاف قانون 
امور گمرکی اســت اظهار داشــت: مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی به این جهت بود که 
کالاهای زیادی در انبارهــای بنادر و برخی 
نیــز در انبارهای گمرک به عنــوان احتکار 

قانونی ماندگار می شد.
وی ادامــه داد: به این صورت کــه کالا وارد 
گمرک بنــدر شــهید رجایی شــده و در 
انبارهای آن دپو می شد. سپس صاحب کالا 
به جای اینکه کالا را ظــرف دو ماه ترخیص 
کند در انبار نگه می داشــت و بــا توجه به 
تورمی که وجود داشت، ماندگاری طولانی 

کالا در انبارهای بنادر و گمرکات باعث رشد 
بعضاً دو برابری قیمت کالا می شد.

مدیرعامل ســازمان جمــع آوری و فروش 
اموال تملیکــی تصریح کرد: لذا شــورای 
عالی امنیت ملی برای جلوگیری از رســوب 
عمدی کالا مصوب کرد که اگر ظرف دو ماه 
کالا ترخیص نشــود متروکه اعلام شده و به 

سازمان تملیکی منتقل خواهد شد.
وی با بیان اینکه ما نیز در ســازمان تملیکی 
خودمــان به علــت متروکه شــدن کالاها 
منتقدیم ادامه داد: بنابراین صاحبان کالایی 
که اقدام بــه واردات قانونــی کالا می کنند 
مشــمول این مصوبه شــورای عالی امنیت 
ملی نشــده و معتقدیم اخــذ ۲.۵ درصد از 
ارزش کالا بابت متروکه شدن آن، کمکی به 

جلوگیری از احتکار کالا نمی کند.
اجتهادی یادآور شــد: حتی اگر ۲.۵ درصد 
از ارزش کالا از صاحبــان کالاهای وارداتی 
گرفته شــود، بــه خزانه داری کل کشــور 
واریز خواهد شــد و تنها درصد خیلی کمی 

از آن به ســازمان تملیکی می رسد که رقم 
چشمگیری نیســت. البته بخشی از بودجه 
سازمان تملیکی از این محل تأمین می شود.

وی خاطرنشان کرد: یکی از ابزارهای اصلی 
در جلوگیری از رسوب کالا و متروکه شدن 
آن در بنادر و گمرکات، مصوبه اخیر شورای 
عالی امنیت ملی اســت.مدیرعامل سازمان 
جمع آوری و فروش امــوال تملیکی افزود: 
وقتــی کالایــی وارد می شــود همزمان به 

صاحب کالا اعلام می شــود که فرایند ثبت 
سفارش واردات و تأمین ارز را پیگیری کند 
تا کالای مانده در انبارها تعیین تکلیف شود 
نه اینکه وارد کننده، کالا را به کشور بیاورد 
و انتظار داشــته باشــد که هر چه بیشتر در 
انبارهای گمرکی و بنادر بمانــد با افزایش 

قیمت کالا روبرو شود.
اجتهادی ادامه داد: از مســائل عجیبی که 
در این خصوص اتفاق افتاده این اســت که 
یک محموله وارداتی چندیــن بار متروکه 
شده و سپس برگشــت خورده است. ما نیز 
به گمرک گفته ایم کــه اظهارنامه متروکه 
شدن کالا و اعاده آن از ســوی صاحب کالا 
صرفاً برای فرصت سوزی و طولانی تر شدن 
زمان ماندگاری کالا در انبارهــای بنادر یا 
گمرکات اســت. به این معنا که وارد کننده 
می خواهد کشــور را در فشــار قرار دهد تا 

موقعیتی برای رشد قیمت کالا پیدا کند.
ایــن مقام مســئول افزود: ســازمان اموال 
تملیکی خواســتار آن اســت کــه مصوبه 

شورای عالی امنیت ملی در خصوص حداقل 
ماندگاری کالا در انبارها از دو ماه به سه ماه 
که بر اساس قانون امور گمرکی است تغییر 
کند تا بتوانیم تجارت خارجــی روان تری 

اجرا کنیم.
اجتهادی درباره فروش کیلویی گوشی های 
موبایــل متروکه از ســوی ســازمان اموال 
تملیکی گفــت: به هیــچ عنــوان چنین 
موضوعی وجود نداشت؛ برداشتی که در این 
خصوص از اطلاعات داده شده دریافت شد 
کاملًا اشــتباه بود و چنین اتفاقی در تاریخ 

سازمان تملیکی رخ نداده است.
مدیرعامل ســازمان جمــع آوری و فروش 
اموال تملیکــی تاکید کرد: ایــن یک رویه 
گمرکی اســت کــه در اظهارنامــه کالای 
متروکه از ســوی گمــرک، وزن محموله 
کانتینری نیز درج می شــود امــا در هنگام 
فروش کالاهای متروکه، کانتینر بازگشایی 
و اموال اظهار شده به تفکیک تعیین ماهیت 

و ارزش گذاری می شوند.

رئیس جمهور از همه دســتگاه های اجرایی خواست 
همه تلاش خود را برای مهار تــورم، ارتقای بهره وری 
با هدف افزایش کارآمدی دولت و دســتیابی به رشــد 
اقتصادی، ایجاد اشــتغال  واقعی و پایدار و تداوم روند 
فعال ســازی واحدهای تولیدی و صنعتی در کشور به 

کار گیرند.
 سید ابراهیم رئیسی در جلسه هیات دولت اظهارکرد: 
همه دســتگاه ها و بخش ها باید ارتقــای بهره وری را 
با هدف افزایش کارآمدی دولت و دســتیابی به رشــد 
اقتصادی پیگیری کنند و هیچ دســتگاهی نباید خود 

را از این مسئولیت مستثنی بداند.
رئیس جمهور رشــد اقتصــادی را در گــرو افزایش 
سرمایه گذاری و بهره وری دانست و رئیس سازمان امور 
اداری و اســتخدامی را مکلف کرد گزارشی از فعالیت 
ســازمان بهره وری در پیگیری ماموریت هایش برای 

ارتقای بهره وری در کشور ارائه دهد.

رئیســی توجه به اقتصاد به عنوان مســئله 
اصلی کشور را مهم ترین مطالبه مقام معظم 
رهبری از دولت ســیزدهم عنــوان کرد و با 
تاکید بر لــزوم مهار تورم در کشــور تصریح 
کرد: نبایــد هیچ گونه اقدام تورم زا از ســوی 

دستگاه ها صورت گیرد.
رئیسی رشد اشــتغال را دیگر ماموریت مهم 

دولت عنوان کرد و اظهار داشــت: ایجاد اشتغال  واقعی 
و پایدار از تاکیــدات مهم مقام معظم رهبری، شــعار 
سال، تکلیف قانون و وعده دولت مردمی است که همه 
دســتگاه ها باید آن را با احساس مســئولیت پیگیری 

کنند.
»کنترل فعالیت های غیرمولــد بانک ها و جلوگیری 
از بنگاهــداری آنهــا« و »تامین ســرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی« از دیگر موضوعاتی مورد اشــاره 
رئیس جمهور بــود که به رئیــس کل بانک مرکزی و 

وزیر صنعت ماموریت داد آنهــا را پیگیری 
کنند.

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش 
راه اندازی ۱۵۰۰ واحد اقتصادی در یک سال 
گذشته را خبری مسرت بخش و امیدآفرین 
برای مردم دانســت و با تاکید بر تداوم روند 
فعال ســازی واحدهای تولیدی و صنعتی در 
کشور، اطلاع رسانی و تبیین این دستاورد را برای افکار 

عمومی ضروری خواند.
رئیسی با اشــاره به اهمیت زیارت اربعین، از تلاش ها 
و زحمات دســتگاه های مختلف برای خدمت رسانی 
به زائران عتبات عالیات قدردانی کرد و اظهار داشــت: 
اربعین حرکت جهانی بســیار مهمی است که برکات 
فراوانــی دارد، لذا همه بخش ها هر چــه در توان دارند 
برای تسهیل زیارت و خدمت رســانی به زائران بسیج 

کنند.

وی در عیــن حــال بــه گزارش هــای دریافتی از 
نگرانی ها و مشکلات زائران اربعین در حوزه حمل 
و نقل اشــاره کرد و از مســئولان وزارت کشــور و 
وزارت راه خواست که با همکاری دیگر دستگاه ها، 
تامین وســایط نقلیه مورد نیاز زائران را با اولویت 
پیگیری کنند تا زائران برای تردد با مشــکل مواجه 

نشود.
رئیــس جمهــور در بخــش دیگــری از ســخنانش 
فسادســتیزی و پاکدســتی را از مهم ترین رویکردها 
و شــاخصه های دولت سیزدهم دانســت و با اشاره به 
اقدامات انجام شــده در یک ســال اخیر برای مقابله با 
فساد و حذف بسترهای فسادزا از ساختار نظام اداری، 
به همکاران دولــت تاکید کرد برای صیانــت از اعتبار 
دولت و جلوگیری از هجمه بهانه جویــان، بر عملکرد 
اطرافیان و مجموعه تحت مدیریت خود نظارت دقیق 

باشند.

رئیس جمهوری

رئیسی در جلسه هیات دولت:هیچ گونه اقدام تورم زایی از سوی دستگاه ها صورت نگیرد

معاون صنایع عمومی وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
با بیان اینکه در حــال حاضر طرح مقابله بــا قاچاق در 
سطح عرضه برای ســه کالای لوازم یدکی، لوازم خانگی 
و دخانیات در حال انجام اســت و در ســایر حوزه ها هم 
در آینده شــروع خواهد شد، از کشــف ۹ کامیون لوازم 
خانگی خبر داد که کالاهای دست دوم را رنگ می کرد و 
به عنوان کالای نو به مشتری می فروخت.محمد مهدی 

برادران، با بیان اینکه مقابله بــا قاچاق با بخش قطعات 
یدکی شــروع شــد، اظهار کرد: با توجه به حجم بالای 
کالاهای این بــازار ، کالای تقلبی، بــی کیفیت و بدون 
ضمانت بسیار زیاد بود که اعتراض عمومی مردم نسبت 
به این کالاها را نیز به دنبال داشــت. این مقام مســئول 
با اشــاره به اقدامات ابتدایی برای صدور شناســه کالا 
و کد رهگیری در حــوزه لوازم خانگــی، تصریح کرد: با 

توجه به زمینه فراهم شــده، طرح مقابله بــا قاچاق در 
ســطح عرضه در بخش لوازم خانگی و دخانیات هم در 
حال انجام است و در ســایر حوزه ها هم در آینده شروع 
خواهد شد.به گفته معاون صنایع عمومی وزارت صمت 
فقط در یک فقره بازرســی از یک انبار، ۹ کامیون لوازم 
خانگی کشف شد که کالاهای دست دوم را رنگ می کرد 
و به عنوان کالای نو به مشــتری می فروخت.برادران با 

با اشاره به انتظار فعالان صنعت پوشــاک برای مقابله با 
قاچاق در این بخش، اظهار کرد: این انتظار درست است 
و پوشاک در اولویت های بعدی مقابله با قاچاق قرار دارد. 
اما ترجیح می دهیم زمانی فاز اجرایی شــروع شود که 
پیشرفت در بازارهای دیگر کامل تر شده باشد و طرحی 
که برای مقابله با قاچاق پوشــاک تدوین می شود هم از 

نظر علمی و اثربخشی همه ابعاد موضوع را دیده باشد.

صمت

ح مقابله با قاچاق در سه کالا معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد؛ اجرای طر

ســمیه رســولی  اگرچه صمت با ایجاد 
ســامانه یکپارچه به دنبال بهبــود عرضه 
خودرو بود اما در نیمه نخســت سال نه تنها 
قیمت ها در بازار تغییر محسوسی نکرد بلکه 
میزان عرضه در قرعه کشــی ها نیز در حال 

ریزش است.
 اردیبهشت ماه ســال جاری بود که سامانه 
یکپارچه تخصیص خــودرو با هدف تجمیع 
برنامه های فــروش و جلوگیــری از عرضه 
قطره چکانــی خودروها، آغاز بــه کار کرد. 
مســئولان وزارت صمت امید داشتند که با 
تجمیع فرایند قرعه کشــی در یک سامانه 
هم شــفافیت فروش افزایش یابــد و هم به 

تدریج بساط قرعه کشی برچیده شود.
البته آنطور که منطقــی معاون وزیر صمت 
گفته تاکنون بیش از ۷۰ درصد خودروهایی 
که پیش از این مشــمول قرعه کشی بودند 
از فرایند قرعه کشــی خارج شده و در قالب 
طرح های خارج از قرعه کشی، به فروش می 

رسند.

  ریزش عرضه در سامانه یکپارچه
بر این اســاس، در دور نخســت قرعه کشی 
با توجه بــه اینکه همه خودروها مشــمول 
قرعه کشــی شــده بودند، نزدیک به ۱۷۷ 
هزار دســتگاه خودرو عرضه شد که در این 
دور بیش از ۴ میلیــون و ۱۵۷ هزار نفر برای 

خرید خودرو ثبت نام کردند.
در این دور با توجه به میزان عرضه خودروها 
و میزان تقاضای ثبت شــده، شانس برنده 

شدن کمتر از ۵ درصد بود.
در دور دوم نیز با توجه بــه خروج ۵ خودرو 
از فرایند قرعه کشــی، تعــداد خودروهای 
عرضه شــده به یکباره کاهش چشمگیری 
یافت و به حدود ۷۷ هزار دســتگاه رسید؛ با 
این حال تعداد ثبت نام کنندگان نسبت به 
دور اول نزدیک به ۲ میلیون نفر بیشتر شد، 
به گونه ای که در ایــن دور بیش از ۶ میلیون 

و ۵۷ هزار نفــر متقاضی خرید خــودرو از 
ســامانه شــدند.به این ترتیب، با توجه به 
میزان عرضه و تقاضای ثبت شــده، شانس 

برنده شدن به ۱.۳ درصد رسید.
همچنیــن در دور ســوم کــه از امــروز 
چهارشنبه آغاز شــده، دوباره همچون دور 
قبلی تعداد خودروهای عرضه شده کاهش 
یافت و به ۶۰ هزار دســتگاه رســید؛ یعنی 
میزان عرضه در این دور نســبت به دور اول 
۶۶ درصد کاهش یافته اســت. البته آنطور 
که مســئولان وزارت صمت اعــلام کرده 
اند ۱۱ خودرو از فرایند قرعه کشــی خارج 
شده اند و شــاید دلیل کاهش عرضه همین 

موضوع باشد.
حال اگر در این دور هــم مانند دور قبلی در 
حــدود ۶ میلیون نفر ثبت نــام کنند یعنی 

شانس برنده شدن به یک درصد می رسد.
بنابراین در مجموع ســه دور قرعه کشی که 

از اردیبهشت ماه آغاز شــد، در حدود ۳۱۴ 
هزار دســتگاه خودرو عرضه شده است، این 
در حالیست که صمتی ها وعده عرضه ۲۰۰ 
تا ۳۰۰ هزار خودرو در هر دور از قرعه کشی 

را داده بودند.

در دور سوم ۳0 درصد خودروها سهم 
مردم عادی شده است

موضوع دیگر در مورد قرعه کشــی آنکه در 
این دور مقرر شده ۵۰ درصد از خودروهای 
عرضه شده ســهمیه طرح جوانی جمعیت 
)ثبت نام مــادران( و ۲۰ درصــد دیگر نیز 
ســهمیه دارندگان خودروهای فرســوده 
باشــد؛ یعنــی در مجمــوع ۳۰ درصــد از 
خودروهای عرضه شــده برای متقاضیانی 
اســت که در ایــن دو دســته بنــدی قرار 

نمی گیرند.
بنابراین، در دور ســوم قرعه کشی خودرو 

تنها ۱۸ هزار دستگاه خودرو نصیب افرادی 
می شــود که دو شــرط جوانی جمعیت و 
خودروهای فرسوده را ندارند و اینکه این ۱۸ 
هزار دســتگاه چه کمکی به بهبود وضعیت 

بازار خودرو می کند جای تأمل دارد.

غالب ثبت نام کنندگان، دنبال
 چه خودروهایی هستند؟

نکته قابــل توجه آنکه بررســی ها نشــان 
می دهد اقبال عمومی به خرید خودروهای 
عرضه شــده در قرعه کشــی بیشتر است و 
اگرچه ۱۱ خــودرو از فرایند قرعه کشــی 
خارج شــده اند اما به دلیــل کاهش قدرت 
خرید، اختلاف قیمت خودروهای مشمول 
قرعه کشــی با خودروهــای آزاد و تفاوت 
فاحش قیمــت کارخانه تا بازار کــه بعضاً تا 
۱۰۰ درصد هم می رســد، غالب خریداران 
به دنبال خرید خودروهای عرضه شــده در 

سامانه یکپارچه هستند.
به عنــوان نمونه می توان بــه تقاضای ثبت 
شــده برای دو خودروی پژو ۲۰۶ تیپ ۲ با 
قیمت حــدود ۱۵۰ میلیون تومــان و پژو 
پارس ســال با قیمت حــدود ۱۶۵ میلیون 
تومان )در دور دوم قرعه کشی( اشاره کرد؛ 
به ایــن ترتیب پژو ۲۰۶ تیــپ ۲ تعداد یک 
میلیون و ۱۴۲ هزار و ۴۹۶ نفــر و برای پژو 
پارس ســال ۲ میلیون و ۲۲۱ هزار و ۹۱۵ 
نفر ثبت نام کــرده بودند آن هم در حالی که 
به طور کلی ۳ هزار دستگاه ۲۰۶ تیپ ۲ و ۴ 
هزار و ۵۰۰ دســتگاه پژو پارس سال عرضه 

شده بود.
همین وضعیت نشــان می دهد که اگرچه 
وزارت صمت تاکید می کنــد که رفتارهای 
هیجانــی و تقاضاهــای کاذب در این بازار 
کاهش یافته امــا واقعیت چیــز دیگری را 

نشان می دهد.

وضعیت بازار خودرو
نکته آخــر هم آنکه هــدف از تجمیع قرعه 
کشــی خودروها همانطور که گفته شــد، 
افزایش و بهبود عرضه و کنترل نسبی بازار 
خودرو بود با این حال آنطور که فعالان بازار 
می گویند، بازار خــودرو همچنان از کمبود 
خودرو رنــج می برد و میــزان خودروهای 
تزریق شده به این بازار متناسب با انتظارات 
نیست.قیمت ها نیز در این بازار اگرچه طی 
۲ ۳ ماه اخیــر افزایش محسوســی نیافته 
اما کاهش قابل لمســی هم نیافته اســت؛ 
بنابرایــن اینکه معاون وزیــر صمت اعلام 
می کند آرامــش به بازار خودرو بازگشــته 
نمی تواند چندان با واقعیت همخوان باشد 
زیرا آرامش به وضعیتی اطلاق می شود که 
هم فاصله قیمتی بین کارخانه و بازار کنترل 
شده باشد و هم میزان تزریق به حدی باشد 
که نتــوان از کلمه »کمبــود« در مورد آن 

استفاده کرد.



اصفهان-مریم مومنی   مدیر بازاریابی 
و فروش داخلی ذوب آهــن اصفهان گفت: 
ذوب آهن اصفهــان در زمینــه حمل و نقل 
ریلی، دین خــودش را به کشــور ادا کرده و 
تاکنون حدود ۱۱۵ هزار تن ریل تولید و به ۶۰ 

مصرف کننده، عرضه کرده است.
محمدرضا کجباف در حاشــیه نمایشــگاه 
فولاد و متالورژی اصفهان، اظهار کرد: مطابق 
با سیاســت های دولت، طــرح نهضت ملی 
مسکن در حال اجرا است، بنابراین ذوب آهن 
اصفهان این آمادگی را دارد که با سبد متنوع 
محصولات ســاختمانی اســتاندارد، در این 

طرح ماندگار نقش آفرینی داشته باشد.  
وی افزود: در رویکرد جدید شــرکت، تولید 
محصولات بــا ارزش افزوده بــالا به صورت 
ویژه دنبال می شود که یکی از مهم ترین آنها 
تیرآهن بال پهن است و هم اکنون از سایز ۱۴ 

تا ۳۰ تولید و عرضه می شود. مدیر بازاریابی و 
فروش داخلی ذوب آهن اصفهان تاکید کرد: این 
محصولات در سبک سازی، مقاوم و ایمن سازی 
ساختمان تاثیر بسزایی داشته، بنابراین تولید 

سایزهای بالاتر از آنها در برنامه قرار دارد.
وی به تولیــد محصول ریــل در ذوب آهن 
اصفهان اشــاره کرد و گفت: در ســال های 
گذشــته ســبد ریل تولیدی کارخانه تنوع 
بســیاری یافت و این محصول اســتراتژیک 
در محورهــای ریلی گوناگون کشــور نصب 
شــد و در حال حاضر نیز ریل معدن را تولید 
و به بازار عرضه کردیم که با اســتقبال بسیار 
خوبی همراه شــد.کجباف خاطرنشان کرد: 
ذوب آهن اصفهان در زمینه حمل و نقل ریلی، 
دِین خودش را به کشور ادا کرده و تاکنون حدود 
۱۱۵ هزار تن ریل تولید و به ۶۰ مصرف کننده، 

عرضه کرده است.

خرم آباد-طولابی  مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای لرستان از میزبانی این اداره کل از زائران اربعین 

حسینی)ع( در دو ایستگاه خدمات رسان خبر داد.
مرتضی شــیروانی  در آئین افتتاح پویش همراهان سفر 
ایمن ویژه اربعین حسینی در لرستان با اشاره به اهمیت 
خدمت رســانی به زائران اربعین حســینی )ع( اظهار 
داشت: امسال علاوه بر خدمت رسانی در امر تسهیل در 
تردد و ایمنی زائران اربعین حسینی )ع( ، اجرای پویش 

سراسری همراهان سفر ایمن ویژه این ایام در دستور کار 
قرار گرفت که به طور همزمان از ۱۵ تا ۳۱ شــهریور هر 
روز از ساعت هشت صبح تا ۲۰ شــب در ۱۵ ایستگاه در 
۱۰ اســتان مرزی و معین با هدف فرهنگ سازی ایمنی 
و ترغیب رانندگان و زائران به اســتراحت در طول سفر، 
برگزار می شــود. وی با بیان اینکه اســتان لرستان با دو 
ایســتگاه میزبان زائران خواهد بود، افزود: ایستگاه اول 
در ابتدای آزاد راه خرم آباد- »پل زال« و ایســتگاه دوم 

در محور خرم آباد - کوهدشت مجتمع خدماتی رفاهی 
»خداکرمی« برپا شده است. مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای لرســتان اظهار داشــت: طراحی المان 
پویش اســتان با الهام از فرهنگ بومی آئینی ســنتی 
لرســتان، اجرای برنامه های متنوع فرهنگی، مذهبی و 
معنوی نظیر سرود، تواشــیح، مداحی با گویش محلی، 
مسابقه عکاسی، مسابقات فرهنگی، پخش ادعیه و … از 

محورهای این پویش خواهد بود.

لرستان
در آئین افتتاح پویش همراهان سفر ایمن مطرح شد؛

میزبانیراهداریلرستاناززائراناربعیندر۲ایستگاهخدماترسان

ســازمان  رییس  جباردخت ارومیه-رحیــم 
صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی با اشــاره به 
صدور مجوز تاسیس برای ۲ هزار و ۲۲۵ واحد صنعتی 
در استان، گفت: ارزش میزان ســرمایه لازم برای این 
طرح ها بیش از ۳ میلیــارد و ۳۰۰ میلیون دلار برآورد 
شده است که اگر نصف این مقدار نیز محقق شود یک 

جهش اقتصادی در منطقه خواهد بود.
عبدالحمید سرتیپی با اشــاره به عزم دولت به احیای 
واحد های تولیدی راکد، گفت: طی یک سال گذشته 
۹۱ واحد اقتصادی و تولیدی در اســتان احیا شده و به 

چرخه فعالیت بازگشته است.
وی با بیــان اینکه میزان واحد هــای تولیدی فعال در 
آذربایجان غربی بــه یک هزار و ۴۸۵ واحد رســیده، 
اظهار کرد: بــا لحاظ اینکه این اســتان در حالت کلی 

دارای ۲ هزار و ۱۹ واحد تولیدی است، ۷۴ درصد این 
واحد ها امروز در مدار تولید فعالیت دارند.

سرتیپی در رابطه با میزان اشــتغال زایی در ۹۱ واحد 
تولیدی احیا شده در آذربایجان غربی، بیان کرد: بیش 
از یک هزار و ۶۵۳ نفر به طور مســتقیم در این واحد ها 

مشغول به کار شدند.

گروه کوهنوردی شرکت گاز  ساری-زهرا اســامی
استان مازندران  به قله   ۵۶۸۱ متری دماوند  صعود کردند 

گروه ۱۵ نفره کوهنوردی به سرپرستی علی افشار مقدم عازم 
دماوند شدند که با برنامه ریزی دقیق ورزشی و رعایت کلیه 
ی نکات ایمنی از طرف کوهنوردان اعزامی به شکر خداوند 
متعال و همت والای آنها، در ساعت ۱۰ و ۱۵ دقیقه صبح روز 

۱۳ شهریور ماه بر روی قله همیشه سرفراز دماوند ایستادند.
شــایان ذکر اســت اعضای تیم کوهنوردی گاز مازندران با 
بهمراه داشــتن تصویر همکار عزیز مرحــوم »محمدرضا 
صیدافکن« یاد و خاطره وی را زنده نگه داشته و این صعود را 

به خانواده آن مرحوم تقدیم کردند. 
اعضای تیم : 

خانم ها : ابراهیمی ، بهرامی
آقایان: دنگ پیایی، عرب ، تقوی، اعزی، ســلیمانی، خالقی، 

کیانژاد، اصغری، مدانلو ،خانپور ، فغانی،عباس زاده، افشار

آذربایجانغربی مازندران

صدورمجوزتاسیس2هزارو225واحدصنعتی
درآذربایجانغربی

صعودگروهکوهنوردیشرکتگاز
استانمازندرانبهقلهدماوند

مدیر بازاریابی و فروش داخلی ذوب آهن اصفهان عنوان کرد؛

عرضهحدود۱۱۵هزارتنریلذوبآهنبه۶۰مصرفکننده

اداره جنگل  رییــس  گرگان-مهنازمحمدزمانی
کاری منابع طبیعی گلستان گفت: امسال طبق برنامه 
و در صــورت تامین اعتبار، ۷۰۰ هکتــار از عرصه های 
منابع طبیعی نهال های زراعت چوب کشــت می شود.
نیکویی گفت: با اعتبــارات دولتی پارســال در ۵۰۰ 
هکتار از عرصه های منابع طبیعی و اراضی مستثنیات 
اشخاص نهال های زراعت چوب کشــت شد و امسال 

طبق برنامه در صــورت تامین اعتبار و فراهم شــدن 
شــرایط ، در ۷۰۰ هکتار دیگر زراعت چوب انجام می 
شــود.او افزود:عرصه های خالی حاشیه جنگل با هدف 
زراعت چوب و جنــگل کاری اقتصادی بــرای تامین 
چوب و اشتغالزایی به بخش های خصوصی، تعاونی ها، 
دهیاری ها و شورا ها واگذار می شود.علی اصغر نیکویی 
گفت: این عرصه ها با هدف کشــت نهال و تولید زراعت 

چوب واگذار می شود.نیکویی افزود: گونه های مختلف 
صنوبر برای عرصه های جلگه ای و حاشــیه زمین های 
کشــاورزی اســتان و نهال اکالیپتوس برای کشــت 
در عرصه های شــمال استان مثل گمیشــان، آق قلا، 
گنبد، کلاله و مراوه تپه در این عرصه ها کشت می شود 
و کشــت و تولید نهال پالونیا هم برابر ابلاغیه سارمان 
منابع طبیعی ممنوع اســت.رییس اداره جنگل کاری 

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان گلستان 
گفت: زراعت چوب با تولید حــدود ۳۰ تن چوب از هر 
هکتار در طول ۵ ســال در آمد بالاتری از کشت زراعت 
شــالی را دارد.او گفت: ۲ نهالستان دائمی در شهر قرق 
و قپان کلاله وجــود دارد و ۲ نهالســتان جدید هم در 
مناطق طاویر علی آباد و سوسرای آزادشهر نیز  احداث 

و راه اندازی شده است.

گلستان

زراعتچوبدر۷۰۰هکتارازعرصههایمنابعطبیعیگلستان

یزد-دره شیری رئیس کمیسیون خدمات شورای اسلامی شهر یزد گفت: 
در بحران کم آبی استان، شهرداری یزد اقدام به تهیه و تدوین طرح جداسازی 
آب فضای سبز از شبکه آب شرب نموده است.زارع  گفت: توسعه شبکه انتقال 
آب و جداسازی آب شرب در سطح شهر با هدف ضرورت و حساسیت موضوع 
تامین منابع و با توجه به محدودیت های کمــی و کیفی منابع آب لزوم تامین 
منابع آب شرب و بهداشتی سالم در سطح شهر میراث جهانی یزد، در شورای 

شهر و کمیسیون خدمات و محیط زیست شهری مطرح است.
او می گوید: در حال حاضر تکمیل خط حاشیه بلوار جمهوری اسلامی از مخزن 
نوار ســبز دروازه قرآن تا چهار راه محمود آباد، لوله گــذاری بلوار ولایت، لوله 
گذاری بلوار علامه محمد تقی بافقی، اصلاح شبکه آبرسانی خیابان حضرت 

مهدی )عج(، تهیه طرح و برآورد انتقال پســاب از مخــزن کاریزلند تا مخزن 
فیض آباد با همت سازمان ســیما و منظر و فضای سبز شهرداری یزد صورت 

پذیرفته است
فاطمه زارع می گوید: مطالعات و طراحی شبکه آبیاری شهرک دانشگاه قاسم 
آباد و امام شهر، اجرای آزمایشــی آبیاری زیر سطحی در پارک های پردیسان 
۱و ۲، هوشمند سازی مخازن و محل های آبگیری با تانکر )چاه های هفتم تیر، 
غدیر و آزادشهر( و ســاخت مخازن بتنی ذخیره آب در سطح شهر طی ۴سال 
گذشته و درسال جاری در راستای صرفه جویی در مصرف کاهش آب، از دیگر 
مواردیست که در راستای جداسازی آب فضای سبز از شبکه آب شرب انجام 

شده است.

یزد
رئیس کمیسیون خدمات شورای اسلامی شهر یزد مطرح کرد؛

اجرایطرحیبرایصرفهجوییدرمصرفآبشربدریزد

 شهردار بندرعباس:

بازارچه۲۲بهمنبندرعباسنوسازیمیشود

بندرعباس-کمالی  شهردار بندرعباس از نوسازی بازارچه ۲۲ بهمن 
در زمینی به مساحت ۲۰ هزار متر مربع خبر داد.مهدی نوبانی گفت: پس 
از برگزاری جلســه با دســتگاه های مختلف، اداره کل راه و شهرسازی با 
واگذاری زمین بازارچه ۲۲ بهمن به شهرداری موافقت کرد تا شهرداری 
نسبت به احداث و نوسازی این بازارچه اقدام کند.او با بیان اینکه مساحت 
این بازارچه به همراه پارکینگ حدود ۲۰ هزار متر مربع است، گفت: کار 
احداث و نوسازی بازارچه با ۸۰۰ غرفه از نیمه دوم امسال آغاز می شود و 
به صورت بهره برداری موقت در اختیار کسبه ای که در حال حاضر در این 
بازارچه فعال هستند، قرار می گیرد.شهردار بندرعباس گفت: ثبت نام از 
متقاضیان واجد شرایط جهت تشکیل پرونده و مراحل قانونی واگذاری، 
روز های ۱۶ تا ۲۶ شهریور از ســاعت ۲۰ تا ۲۲:۳۰ در دفتر مدیریت این 

بازارچه انجام می شود.

امام جمعه تبریز:

شرکتهایدانشبنیانتوانمندیخارق
العادهایدرتولیدثروتدارند

تبریز-رحیم جباردخت  نماینده ولی فقیه در آذربایجان  شــرقی 
گفت: شــرکت های دانش بنیان نقش خارق العــاده ای در تولید ثروت و 
اشتغالزایی دارند.حجت الاسلام و المســلمین محمدعلی آل هاشم  در 
دیدار معاون علمی و فناوری رئیس جمهور، با اشــاره به توانمندی های 
خارق العاده شــرکت های دانــش بنیــان در کمک به تولیــد ثروت و 
اشتغالزایی، اظهار کرد: دانشــگاه ها باید به این جوانان فعال در حوزه ی 
تولید دانش بنیان کمــک و از طرح های آن ها حمایت کنــد.وی ادامه 
داد: در جریان بازدید از پارک علم و فناوری اســتان و برخی شرکت های 
دانش بنیان مستقر در آن شــاهد فعالیت جوانانی بسیار مستعد و خلاق 
بودیم که مایه ی افتخار و غرور ملی هســتند.وی خاطرنشان کرد: رهبر 
معظم انقلاب در نامگذاری امســال به موضوع تولید دانش بنیان عنایت 
ویژه ای داشــتند و به همین دلیل نیز در مدت سپری شده از سال جاری 
در این راســتا پیشــرفت های خوبی داشتیم.آل هاشــم گفت: شهرک 
علوم و فناوری نیازمند گســترش و حمایت است و خوشبختانه استاندار 
آذربایجان شرقی نیز توجه ویژه ای به گسترش شرکت های دانش بنیان 

داشته و پیگیر مشکلات آن ها است.

اختصاص۱۱جایگاهعرضهسوختآزادنفت
وگازدراستانالبرز

البرز-مظفری  معاون حمــل و نقل اداره کل راهــداری البرز گفت: 
همزمان با آغاز ســفرهای اربعین و باهدف خدمت رسانی بهتر به زائران 
حســینی، پیرو مصوبات کمیته حمل و نقل و ســوخت استان از سوی 
شــرکت پخش فرآورده های نفتی البرز، ۱۱ جایگاه سوخت دارای کارت 
ویژه عرضه نفت گاز آزاد در اســتان مشــخص شده اســت. میثم قدمی 
از آمادگی کامل جایگاه های ســوخت این اســتان در ایام اربعین جهت 
خدمت رســانی به زائران حســینی خبر داد و گفت: نگرانــی در تامین 
فرآورده های نفتی برای تردد وسایل نقلیه زائران اربعین حسینی در سطح 
اســتان وجود ندارد.وی افزود: پیرو جلسه کمیسیون حمل و نقل استان 
البرز، تعدادی جایگاه سوخت دارای کارت ویژه عرضه نفتگاز با نرخ ۶۰۰۰ 
ریال برای ارائه سوخت به ناوگان حمل و نقل عمومی مشخص شده تا روند 
جابه جایی زائران و همچنین اعزام اقلام ضــروری و تجهیزات مواکب به 
بهترین شکل ممکن انجام شود.این مســئول در ادامه گفت: ۱۱ جایگاه 
سوخت در این اســتان با کارت ویژه نفتگاز به ناوگان حمل و نقل عمومی 

خدمات ارائه می دهند

مدیرعامل هلال احمر کرمانشاه:

ظرفیتاسکانزواراربعیندراردوگاههایهلال
احمربههزارو200نفرمیرسد

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان  کرمانشاه-حســنافخارزاده 
کرمانشاه ابراز امیدواری کرد، با ایجاد اردوگاه اسکان موقت در مرز خسروی، 
ظرفیت اســکان زوار اربعیــن در اردوگاه های هلال احمر در شهرســتان 
قصرشیرین به ۱۲۰۰ نفر برسد.محمدباقر محمدی با اشاره به فعالیت های 
هلال احمر استان برای ارائه خدمات به زوار اربعین، گفت: ۸۰۰ نیروی هلال 
احمر در قالب ۲۳ پایگاه ثابت و موقت از ورودی اســتان تا خروجی به سمت 
مرزها در آماده باش هســتند.وی ادامه داد: ۸۵ دســتگاه خــودرو امدادی، 
آمبولانس، ســت نجات و ... را نیز آماده کرده ایم و بالگرد هلال احمر نیز پای 
کار است.مدیرعامل هلال احمر استان کرمانشاه با بیان اینکه ۱۵ تیم اسکان 
موقت) در ۱۴ شهرستان و در دفتر نمایندگی( در آمادگی کامل برای اسکان 
موقت زوار هســتند، خاطرنشان کرد: بیمارستان ســیار هلال احمر نیز در 

صورت نیاز ظرف مدت چند ساعت راه اندازی خواهد شد 

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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خرم آباد-طولابی مدیرکل راهــداری و حمل و نقل 
جاده ای لرســتان از میزبانی این اداره کل از زائران اربعین 

حسینی)ع( در دو ایستگاه خدمات رسان خبر داد.
مرتضی شــیروانی  در آئین افتتاح پویش همراهان سفر 
ایمن ویژه اربعین حسینی در لرســتان با اشاره به اهمیت 
خدمت رسانی به زائران اربعین حسینی )ع( اظهار داشت: 

امسال علاوه بر خدمت رسانی در امر تســهیل در تردد و 
ایمنی زائران اربعین حسینی )ع( ، اجرای پویش سراسری 
همراهان سفر ایمن ویژه این ایام در دستور کار قرار گرفت 
که به طور همزمان از ۱۵ تا ۳۱ شــهریور هر روز از ساعت 
هشت صبح تا ۲۰ شب در ۱۵ ایستگاه در ۱۰ استان مرزی 
و معین با هدف فرهنگ سازی ایمنی و ترغیب رانندگان و 

زائران به استراحت در طول سفر، برگزار می شود.
وی با بیان اینکه اســتان لرستان با دو ایســتگاه میزبان 
زائران خواهد بود، افزود: ایســتگاه اول در ابتدای آزاد راه 
خرم آباد- »پــل زال« و ایســتگاه دوم در محور خرم آباد 
- کوهدشــت مجتمع خدماتی رفاهی »خداکرمی« برپا 

شده است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرســتان اظهار 
داشــت: طراحی المان پویش اســتان با الهام از فرهنگ 
بومی آئینی ســنتی لرســتان، اجرای برنامه های متنوع 
فرهنگی، مذهبی و معنوی نظیر سرود، تواشیح، مداحی 
با گویش محلی، مســابقه عکاسی، مســابقات فرهنگی، 

پخش ادعیه و … از محورهای این پویش خواهد بود.

در آئین افتتاح پویش همراهان سفر ایمن مطرح شد؛

میزبانیراهداریلرستاناززائراناربعیندر۲ایستگاهخدماترسان
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خدمات رسانی بانک شهر به زائرین اربعین 
حسینی در شهرهای مرزی

به مناسبت فرا رســیدن اربعین حســینی و به منظور رفاه حال زائرین 
ابا عبدالله الحســین)ع( ، بانک شــهر اقدام به خدمات رسانی به زائرین 

اربعین حسینی در شهرهای مرزی مهران و شلمچه کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، با پیش بینی عزیمت تعداد زیادی 
از هموطنان به شهرهای کربلا و نجف اشــرف در ایام اربعین حسینی، 
بانک شهر با تشکیل ســتاد اربعین و برپایی موکب و استقرار خودپرداز 
های ســیار و اعزام همکاران به مناطق مرزی مهران و شلمچه ، خدمات 

رسانی به زائرین اربعین حسینی را آغاز کرد.

وش ارز اربعین در شرکت صرافی سینا فر
مدیرعامل شرکت صرافی سینا گفت: در راســتای ارائه خدمات بهینه 
و مطلوب به زائران اربعین حســینی، مبلغ یکصد دلار به زائران عرضه 

می شود.
به گزارش روابط  عمومی بانک سینا، فرهاد آموزنده گفت: صرافی سینا 
طبق بخشــنامه بانک مرکزی و به منظور تســریع و تسهیل در شرایط 
عزیمت زائران به کربلای معلی، آمادگی کامل جهت فروش ارز اربعین 

به زائران حرم سیدالشهداء را دارد.
آموزنده اذعان داشــت: در چارچــوب ضوابط ابلاغــی و احراز هویت 
متقاضیــان، زائران می توانند ضمــن حضور در محل صرافی ســینا با 
در دست داشــتن کارت ملی هوشــمند، کارت بانکی متعلق به زائر و 
همچنین شماره تلفن همراه به نام زائر حداکثر مبلغ یکصد دلار با نرخ 

توافقی خریداری کنند.
گفتنی است شرکت صرافی ســینا در چارچوب مقررات ارزی نسبت به 
خرید و فروش نقدی ارز، خرید و فروش حواله های ارزی، خدمات ارزی 
برون مرزی از طریق کارگــزاران خود مانند نگهــداری و نقل و انتقال 

وجوه ارزی اقدام می نماید.
این صرافی در خیابان فاطمــی غربی بعد ازخیابان کارگر واقع شــده 

است.

 ضمانت نامه های صادره بانک توسعه تعاون
 به 83 هزار میلیارد ریال رسید

ضمانت نامه های صادره بانک توســعه تعاون 
در ســال ۱۴۰۰ با افزایش ۹۰ درصدی نسبت 
به سال ۱۳۹۹ به حدود ۸۳ هزار میلیارد ریال 

رسید.
بررســی صورت های مالی بانک توسعه تعاون 
نشــان می دهد اعتبار اســنادی با رشد چشم 
گیر ۲۶۶ درصدی در ســال ۱۴۰۰ در مقایسه 

با سال پیش از آن به ۲۳ هزار میلیارد ریال رسید.
نسبت مطالبات معوق به کل تســهیلات به عنوان یکی از شاخص های 
بررســی عملکرد در نظام بانکی اســت. بانک توســعه تعــاون یکی از 
موفق تریــن بانک ها در نظام بانکی ایران دراین شــاخص بوده اســت. 
نسبت تسهیلات غیرجاری )NPL( در بانک توســعه تعاون با کاهش 
۴/۴ همراه بوده است که یکی از پایین ترین نسبت ها در بین بانک های 
کشــور اســت.بر اســاس این گزارش، بانک توســعه تعاون به عنوان 
جوانترین بانک دولتی و توســعه ای در طول ۱۳ سال گذشته خدمات 
قابل توجهی به جامعه هدف خود ارائه کرده اســت. تعداد مشــتریان 
بانک در ســال گذشــته با افزایش ۶ درصدی به ۵ میلیون و ۹۰۰ هزار 

نفر رسید.
بررســی صورت های مالی نشــان می دهد منابع بانک بــا افزایش ۳۴ 
درصدی در مقایسه با ســال ۱۳۹۹ به ۳۹۷ هزار میلیارد ریال رسیده 

است.
بانک توســعه تعاون به عنوان یک بانک توســعه ای بخش عمده ای از 

تسهیلات پرداختی را به تولید کشور اختصاص داده است.
حجم تســهیلات پرداختی با افزایش ۱۶ درصدی در ســال ۱۴۰۰ در 

مقایسه با سال ۱۳۹۹ به بیش از ۲۶۳ هزار میلیارد ریال رسیده است.
۵۵ درصد از تسهیلات پرداختی بانک توســعه تعاون در سال گذشته 
نیزبه بخش صنعت و معدن پرداخت شــده که رقم ۱۴۴ هزار میلیارد 

ریال را نشان می دهد.

وبیکا وی اربعین با ر ارتباط رایگان در پیاده ر
سوپراپلیکیشن روبیکا امکانات ویژه خود نظیر برقراری تماس صوتی، 
ارسال پیام متنی و صوتی و اشــتراک گذاری موقعیت مکانی رایگان را 

برای زائران اربعین معرفی کرد.
بــه گــزارش اداره کل ارتباطــات شــرکت ارتباطات ســیار ایران، 
سوپراپلیکیشن روبیکا به مناسبت فرارسیدن ایام اربعین حسینی)ع( 
و مشــارکت خیل عظیمی از ایرانیان و دلدادگان بــه آل الله در رویداد 
عظیم پیاده روی از نجف تا کربلا، خدمات ویژه خود برای این دســت از 

مشترکان را اعلام کرد.
با توجه به اینکه یکی از چالش های همیشــگی زائــران در پیاده روی 
اربعین، دسترســی به اینترنت و برقراری ارتباط بــوده و این موضوع 
اهمیت بســیاری برای زائران دارد، سوپراپلیکیشن روبیکا در راستای 
مسوولیت اجتماعی خود و با همکاری همراه اول و ایرانسل، در نظر دارد 

پاسخگوی بخشی از نیاز های ارتباطی زائران در این ایام باشد.
دارندگان سیمکارت های همراه اول و ایرانســل که متقاضی استفاده 
از ســرویس های رایگان »ارســال پیام متنی و صوتی، برقراری تماس 
و اشــتراک گذاری موقعیت مکانی« هســتند، می تواننــد با نصب یا 
بروزرسانی اپلیکیشــن روبیکا در تلفن همراه خود، به این قابلیت های 

ویژه ایام اربعین دسترسی داشته باشند.
استفاده از این سرویس های ویژه تا تاریخ ۳۰ شهریور ماه ۱۴۰۱ فراهم 
است و همچنین خدمات تماس صوتی روبیکا در این ایام کاملًا متمایز و 

کاربردی در اختیار زائران قرار خواهد گرفت.
به این صورت که افراد مــی توانند بدون نیاز به تهیه بســته رومینگ و 
پرداخت هزینه اضافه با انتخاب گزینه تماس صوتی اپلیکیشــن روبیکا 
در کشور عراق با تلفن ثابت یا همراه عزیزان خود در ایران تماس برقرار 

کنند.
گفتنی اســت، روبیکا نخستین ســوپر اپلیکیشــن ایرانی است و در 
فروردین سال ۱۳۹۷، با هدف خلق تجربه ای شیرین و آسان از زندگی 

دیجیتال به جامعه ایرانی معرفی شد. 
این ســوپر اپلیکیشن در حال حاضر ســرویس هایی مانند پیام رسان، 
روبینو و سرویس فیلم و سریال یا درخواست ویدیوی آنلاین )VOD( را 
ارائه می دهد که همراه اول و ایرانسل به صورت برابر، سهامداران اصلی 
آن هستند.مراه اول پیش از این و در راستای مسوولیت اجتماعی خود 
نسبت به زوار حسینی)ع(، مطابق با ســنوات گذشته تعرفه های ویژه 
اربعین خود را رونمایی کرد که از طریق این لینک قابل مشــاهده است 
و همچنین ۲ بسته ویژه با حجم های »نامحدود« و »۱۵۰مگابایت« به 

قیمت های ۳۵۰ و ۱۰۰ هزار تومان نیز ارائه کرد.
لازم به ذکر است برای بهره مندی از امکانات رومینگ بین الملل حتما 
نیاز اســت تا زائران حســینی پیش از خروج از کشــور با شماره گیری 
کددستوری »ســتاره ۱۰ ســتاره ۲۹۱۰ مربع« یا از طریق مراجعه به 
اپلیکیشن »همراه من« از فعال بودن سرویس رومینگ خود اطمینان 
حاصل کنند.زائران همراه اولی برای استفاده از این سرویس های ویژه 
می توانند، سوپراپلیکیشــن روبیکا را از طریق این لینک روی گوشــی 

خود نصب کنند.

مدیرعامل برق حرارتی مطرح کرد
 تولید ۳۴۸ میلیارد کیلووات ساعت برق 

وگاهی حرارتی در واحدهای نیر
مدیرعامل برق حرارتی گفت: امســال ۳۴۸ میلیارد کیلووات ســاعت 
معادل ۹۵ درصد برق کشور در واحدهای نیروگاهی حرارتی تولید شد 

که یک رکورد بود.
 عبدالرسول پیشاهنگ مدیرعامل شــرکت برق حرارتی با بیان اینکه 
۱۳۲ نیروگاه و ۶۰۰ واحد نیروگاهی کشــور تحت نظارت این شرکت 
هســتند، اظهار کرد: همه نیروگاه های دولتی و خصوصی کشور تحت 

نظارت و مدیریت و پایش شرکت برق حرارتی هستند.
وی افــزود: ۱۳ هزار نفر در کشــور در صنعت تولید بــرق و نیروگاهی 

فعالند.
مدیرعامل برق حرارتی یادآور شد: واحد نیروگاهی GE آمریکایی یزد 
۳ ساعت در آتش سوخت و کشور سازنده اعلام کرد این واحد نیروگاهی 
امکان بازســازی ندارد اما کارشناســان ما در طول ۶ ماه آن را بازسازی 

کرده و وارد مدار برق کشور کردند.
پیشــاهنگ افزود: کارشناســان ایرانی، نیروگاه های برق کشورهای 
همسایه که ساخت شرکت های آلستوم فرانسه، GE آمریکا و زیمنس 

آلمان هستند را بازسازی کرده و به مدار تولید باز گردانده اند.
مدیرعامل شــرکت برق حرارتی با بیان اینکه هر ســال در شرکت برق 
حرارتی پیک کار ما از مهرماه شروع شــده و تا خرداد سال آینده ادامه 
دارد، افزود: طی این یک ســال دولت ســیزدهم هــزار و ۵۱ مگاوات 
در دســت راه اندازی داشــته ایم و ۵ هزار و ۳۵۷ مــگاوات برق جدید 
راه اندازی شد که در ۱۰ ســال اخیر بی ســابقه بود و رکورد محسوب 
می شود.وی ادامه داد: امسال ۳۴۸ میلیارد کیلووات ساعت معادل ۹۵ 
درصد برق کشــور در واحدهای نیروگاهی حرارتی تولید شــد که یک 

رکورد بود.
پیشاهنگی با بیان اینکه در نیروگاههای برق حرارتی به راندمان ۳۹.۲ 
درصد رســیدیم که عدد قابل قبولی در ســطح جهانی اســت، یادآور 
شد: تابســتان امســال را با آمادگی ۹۸ درصدی نیروگاههای حرارتی 
را سپری کردیم این در حالی اســت که رکورد جهانی این شاخص ۹۵ 
درصد اســت. همچنین ۹۳ هزار و ۶۴۱ مــگاوات ظرفیت نیروگاهی از 
مهر ۱۴۰۰ تا تیر ۱۴۰۱ تعمیرات نیروگاهی داشــتیم. واحدهایی در 

این مدت وارد مدار شدند که دو سال از مدار خارج بودند.
وی آخرین رتبــه جهانی ایران در تولید برق حرارتی تا ســال ۲۰۲۰ را 
هشتم دنیا دانست و گفت: در آن سال ما ۲۸۷ میلیون کیلووات ساعت 
تولید بــرق این رتبه را کســب کردیم در حالی که در حــال حاضر ۶۰ 
میلیون کیلووات ساعت دیگر به تولید برق کشور افزوده ایم و قطعاً رتبه 

جهانی ما بهبود یافته است.

مدیرعامل شرکت برق حرارتی ۳۲ درصد برق تولیدی کشور را دولتی 
و ۶۸ درصد آن را خصوصی عنــوان کرد و اظهار داشــت: از هم اکنون 
مشخص اســت که تمام واحدهای نیروگاهی ما چه زمانی از مدار خارج 
و چه زمانی پس از تعمیرات نیروگاهی به مدار بر می گردند. در زمستان 
عمدتاً از واحدهای ســیکل ترکیبی استفاده می کنیم چون محدودیت 
گاز داریموی با تاکید بر اینکــه تا پایان مرداد امســال ۹۵ درصد برق 
کشور در نیروگاههای حرارتی تولید شــده ادامه داد: برای سال آینده 
برنامه ریزی کرده ایم تا معادل ۱۰۷ هــزار مگاوات تعمیرات نیروگاهی 
به اتمام برسد.پیشــاهنگی با تاکید بر اینکه تأمین سوخت نیروگاه ها با 
وزارت نفت است تصریح کرد: در جلسات با شرکت پخش، هماهنگی ها 

برای تأمین سوخت انجام شده است.
وی گفــت: ماه هــای دی و بهمن هر ســال میــزان ســوخت هر ماه 
نیروگاههای حرارتی برای یک سال به وزارت نفت اعلام می شود که چه 

میزان گاز یا سوخت مایع اعم از گازوئیل و مازوت نیاز داریم.
مدیرعامل شــرکت برق حرارتی گفت: ما در تابســتان امسال روزانه 
۳۰۰ میلیون لیتر ســوخت مصرف کردیم که شــامل گاز و ســوخت 
مایع می شود. مخازن گازوئیل ذخیره شــده برای زمستان امسال ۳.۵ 

میلیارد لیتر و مازوت ۳ میلیارد لیتر است.
وی تاکید کرد: ۳ هزار مگاوات نیروگاه فرســوده داریم که باید طی یک 
فرایند ۳ تا ۴ ساله تعمیر شــده و به مدار اضافه شود. اما اولویت نخست 
ما در نیروگاههای حرارتی اضافه کردن سیکل ترکیبی به نیروگاههای 
گازی است. امســال هزار مگاوات تولید برق نیروگاه ها را بدون مصرف 
ســوخت اضافه ارتقا دادیم. ۲ هزار و ۶۵۷ مگاوات برق نیز طی سالهای 

آینده وارد مدار می شود که از محل تولید برق از بخار است.
پیشــاهنگی با بیان اینکه برای اولین بار در حال احداث نیروگاه زغال 
سنگ سوز در طبس از سوی مپنا هســتیم گفت: بدهی برق حرارتی به 
نیروگاههای خصوصی ۴ هزار میلیارد تومان اســت که به دستور وزیر 

نیرو تا پایان سال باید تسویه شود.
این مقام مسئول در وزارت نیرو یادآور شــد: در ۴ سال دولت سیزدهم 
۳۵ هزار مگاوات به تولید برق کشور افزایش خواهد یافت که شامل ۱۵ 
هزار مگاوات برق حرارتی، ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه اختصاصی صنایع 

بزرگ و ۱۰ هزار مگاوات از محل انرژی های تجدیدپذیر خواهد بود.
وی درباره اســتفاده از مــازوت در زمســتان در نیروگاههای حرارتی 
خاطرنشــان کرد: ســوخت دوم نیروگاههای گازی ما شامل مازوت و 
گازوئیل است که در نیروگاههای بخار در زمستان هنگام کمبود گاز از 
مازوت و در نیروگاههای سیکل ترکیبی از گازوئیل به جای گاز استفاده 

می شود.

وسیه توافق گازی امضا کردند چین و ر
شــرکت ملی نفت چین )CNPC( که شــرکت مادر پتروچاینا است، 
یک توافق با شــرکت دولتی گازپروم در خصوص خط لوله گازی قدرت 
ســیبری امضا کرد. این توافقنامه که در یک کنفرانس ویدیویی میان 
دای هولیانگ، رئیس هیات مدیره شرکت ملی نفت چین و الکسی میلر، 
رئیس گازپروم امضا شــد، توافق مکمل برای توافق خرید و فروش گاز 
طبیعی مسیر شرقی چینی-روســی است.مسیر شرقی که به خط لوله 

قدرت سیبری هم معروف است، فعالیتش را در سال ۲۰۱۹ آغاز کرد.
در بیانیه مختصری که در وب سایت شرکت ملی نفت چین منتشر شد، 

جزئیات بیشتری داده نشده است.
گازپروم سه شنبه هفته جاری اعلام کرد یک توافق برای آغاز پرداخت 

پول صادرات گاز به چین به یوان و روبل به جای دلار، امضا کرده است.
بر اســاس گزارش رویترز، مدیرعامل گازپروم اعلام کرد فراهم کردن 
امکان پرداخت پول گاز به روبل روســیه و یوان چین، مزایای دو جانبه 
برای هر دو شــرکت دارد.این تغییرات در راســتای کاهش وابستگی 
روسیه به دلار آمریکا، یورو و ارزهای دیگری انجام می گیرد. تحریم های 
غرب بر ســر جنگ اوکراین، به این تلاش ها ســرعت بخشــیده است. 
روسیه اخیرا تلاش کرده اســت همکاری های اقتصادی نزدیک تری با 

چین و کشورهای غیرغربی دیگر بنا کند.
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دبیر شورای فقهی بانک  مرکزی مطرح کرد
خ جرایم تاخیر اقساط تخلف برخی از بانک ها در محاسبه نر

خریدار  دبیر شــورای فقهی بانــک مرکزی با 
بیان اینکه جریمه تاخیر در پرداخت اقســاط در 
چارچوب شریعت با ابهامات شرعی مواجه است، 
گفت: با وجود ایــن ابهامات مفهوم جدیدی به نام 
وجه التزام مطرح شد که البته بعضا تخلفاتی هم 
در محاســبه نرخ و ســقف وجه التزام وجود دارد 
که بخش نظارتــی بانک مرکزی تــلاش دارد با 

موسسات متخلف برخورد کند.
حسین میثمی، دبیر و ســخنگوی شورای فقهی 
بانک مرکزی  دربــاره انتقاداتی کــه درباره نرخ 
جریمه دیرکرد اقساط بانکی یا سقف وجه التزام 
در موارد عدم پایبندی افــراد به قراردادها مطرح 
شــده اظهار داشــت: دیرکرد یا جریمه تاخیر در 
پرداخت اقســاط در چارچوب شریعت با ابهامات 
شرعی مواجه است و ابهامات این موضوع به بحث 

ربا و به طور خاص ربای جاهلی برمی گردد.
وی ادامه داد: منظور از ربای جاهلی یا ربای قرآنی 
این اســت که فردی به فرد دیگر بدهکار باشد و به 
فرد بدهکار فرصت بیشتری برای بازپرداخت داده 
شود، اما در مقابل آن در ازای مهلت بیشتر، مبلغ 
بیشــتری برای بازپرداخت اخذ شــود. در شبکه 
بانکی هم زمانی که فرد اقســاط خود را نمی تواند 
پرداخــت کند، ایــن بدهی دین مســجل تلقی 
می شود و اگر در طول زمان جریمه ای متوجه آن 
شود، مشمول موضوع ربا خواهد بود و شبهه ربا به 
طور جدی درباره آن مطرح اســت و بارها مراجع 
عظام تقلید دربــاره این جرایم به شــبکه بانکی 

هشدار داده اند.
میثمی گفت: با این ملاحظات شــاهد آن هستیم 
که در قانــون عملیات بانکی بــدون ربا چیزی به 
نام جریمه تاخیر یا  وجــه التزام وجود ندارد اما در 
مقررات بعدی و در نامه نــگاری رییس کل وقت 
بانک مرکزی با شــورای نگهبان، مفهوم جدیدی 
به نام وجه التزام مطرح شــد که البته این عنوان 
هم در متــن آن نامه مذکور ذکر نشده اســت، اما 
پاسخ نامه در عمل کارکرد وجه التزام دارد؛ به این 
معنا که وجهی برای پایبندی بــه قرارداد در نظر 
گرفته می شود و به صورت شرط ضمن عقد لحاظ 
می شــود. بنابراین اگر وجه التزام در قراردادها به 
صورت شرط ضمن عقد باشد، شورای نگهبان آن 

را می پذیرد.
سخنگوی شــورای فقهی بانک مرکزی با اشاره 
به نکات موجود درباره وجــه التزام تاکید کرد: در 
قراردادهای اجاره و بیع شــرط پرداخت جریمه 
در صورت عدم ایفای تعهد لحاظ  می شــود و اکثر 
فقها و مراجــع می پذیرند فردی کــه به تعهدات 
قراردادی عمــل نکرده مشــمول پرداخت وجه 
التزام شود، اما درباره دِین که جریمه تاخیر دیون 
مطرح می شود، شــبهات جدی تری وجود دارد و 
بسیاری از مراجع بر روی این موضوع شبهه دارند 

و آن را نمی پذیرند. از این رو بین جریمه تاخیری 
انجام تعهدات قراردادها  یا جریمــه تاخیر انجام 
فعل ها با جریمه تاخیر دین  ها بایــد تفاوت قائل 

باشیم.
وی افزود: نکته بعدی این اســت که وجه التزام به 
معنای وجه پایبندی به قراردادها اســت و مفهوم 
التزام قراردادی دارد، اما در عمل اگر کار به جایی 
برسد که ماهیت بازدارنده خود را از دست بدهد، 
باز هم شــبهه ای در آن ایجاد خواهد شد. چراکه 
وجه التزام به صورت ذاتی، ماهیت بازدارنده دارد 
و باید به نحوی تعیین شــود که افراد به ســمت 

تاخیر در پرداخت اقساط نروند.
این صاحب نظر پولی و بانکــی ادامه داد: اگر وجه 
التزام به نحوی تعیین شــود که  بانک ها و برخی 
شــعب به گونه ای رفتار کنند کــه در عمل وجه 
التزام فرصت تلقی شود و تسهیلات گیرنده تلقی 
کند این اختیار را دارد کــه بازپرداخت ها را یا در 
سررسید اقســاط با نرخ مثلا ۱۸ درصد یا با تاخیر 
چند ماه با نرخ مثــلا ۲۴ درصد بپردازد، دیگر این 
روش تنبیهی به حالت اختیاری تبدیل می شــود 
و اگر ایــن اتفاق در عمل رخ دهد، مجددا شــبهه 
ربا مطرح خواهد شــد. بنابراین باید در استفاده 
از وجــه التزام به نحوی عمل شــود کــه ماهیت 

بازدارنده خود را حفظ کند.
وی با اشــاره به ورود مجلس به این موضوع اظهار 
داست: مجلس شورای اســلامی در طرح اصلاح 
قانون بانکداری برنامه ای برای اصلاح این موضوع  
دارد و خوب است که این موضوع به صورت قانونی 
تعیین تکلیف شــود. از این رو شــورای فقهی از 
این اصلاح قانونی حمایــت می کند و این اصلاح 
به ارتقای جایگاه بانکداری اســلامی و رفع شبهه 

وجه التزام کمک می کند.
دبیــر شــورای فقهی بانــک مرکزی در پاســخ 
به این ســوال که چــرا در این موضــوع نرخ ۲۴ 
درصد در نظر گرفته می شــود، در حالی که نرخ 
۱۸ درصدی مصوب اســت و ۶ درصــدی مابقی 
برای اعمــال توســط بانک ها اختیاری اســت و 
اساســا این نرخ برای گیرنــدگان وام های خرد 
که معمولا از دهک های پایین جامعه هســتند، 
رقمی قابــل ملاحظه ای محســوب می شــود، 
گفت: موضوع وجه التزام پیچیــده و چند بعُدی 
است و نمی توان با تســهیلات گیرندگان دارای 
تاخیــر در بازپرداخت، با روش یکســان برخورد 
کرد. گروهــی دریافت کننــدگان وام های خرد 
هســتند که توان پرداخت اقساط در مدت معین 
را ندارند و این گروه باید در مســیر قانونی اثبات 
اعسار بروند و عده ای نیز از تولیدکنندگان هستند 
که به دلیل مشــکلات موقت امکان بازپرداخت 
در یک بازه زمانی مشــخص را ندارنــد، اما گروه 
دیگری، افرادی هســتند که از شــرایط تورمی 

سوءاستفاده می کنند. باید توجه داشته باشیم که 
منابع بانک ها از جیب خود بانک ها نیســت، بلکه 
عمدتا ســپرده های وکالتی اســت که در اختیار 
بانک ها قرار دارد و بانک ها مســئول حفظ منافع 
ســپرده گذاران هســتند. بنابراین موضوع وجه 
التزام بســیار پیچیده اســت و برای هر تصمیم 
گیــری در این بــاره باید تبعات اقتصــاد کلان و 

حقوقی آن دیده شود.
وی ادامه داد: منطق شــریعت اسلامی تشویق به 
بازپرداخت است و کســی که توان بازپرداخت را 
دارد اما با تاخیر در بازپرداخت ها اقدام می کنند، 
مرتکب فعل حرام شــده و باید تنبیه شود و اصول 
بانکداری اسلامی بر پایبندی به قراردادها تاکید 

دارد.
میثمی تاکید کــرد: البته بعضــا تخلفاتی هم در 
محاســبه نرخ و ســقف وجه التزام وجــود دارد 
که بخــش نظارتی  بانــک مرکزی تــلاش دارد 
با موسســات متخلف برخورد کنــد و نمی توان 
گفت تخلفی در این زمینه  وجود نــدارد. بعضا با 
سامانه های نرم افزاری محاســبات وجه التزام را 
تغییر می دهند که در این باره هم معاونت نظارتی 
بانک مرکزی و هم ناظران شــرعی شورای فقهی 
ورود می کنند. قرار بر این اســت که در هر بانک 
یک نفر ناظر شرعی مســتقر شود که از ماه جاری 
فعالیت ناظران شرعی در بانک ها آغاز شده است.  

دبیر شــورای فقهی بانک مرکزی تاکید کرد: در 
هر بانک یک ناظر شــرعی حضــور دارد و به طور 
مجموع حدود ســی نفر ناظر شــرعی در بانک ها 
همین موضوعات و شبهات شرعی را در کف شعب 
مورد بررســی و گزارش قرار می دهند. تدابیری 
دیده ایم که استقلال ناظران شرعی حفظ شود به 
طوریکه صلاحیت این افراد و موضوع فعالیت آنها 
را شــورای فقهی تعیین می کند و با تدابیر اتخاذ 
شده این نگرانی برای عدم اســتقلال این ناظران 

برطرف شود.
وی دربــاره جریمــه دیرکرد یا وجــه التزام در 
بانک های کشــورهای اســلامی گفت: موضوع 
جریمه دیکــرد یا وجــه التزام در هیــچ یک از 
بانک های اســلامی در سایر کشــورها مطرح 
نبوده و اینگونه نیســت که بانک ها این مبالغ را 
دریافت و در جیب خود بگذارنــد بلکه آن را به 
طور مستقیم در اختیار خیریه ها قرار می دهند 
و این موضوع جــزو اســتانداردهای بانکداری 
اســلامی بین المللی اســت. همچنین نرخ این 
جرایم معمولا متناسب با شرایط تورمی کشورها 
در نظر گرفته می شــود که در کشــور ما علت و 
علل بسیاری از  مشــکلات در بانکداری اسلامی 
در نرخ تورم اســت که همین نرخ تــورم باعث 
شــده پرداخت وجه التزام برای عده ای ســوء 

استفاده گر به صرفه هم باشد.

پست

بهزاد شــیری مدیــر عامل بانک 
در جلســه امضــا تفاهم نامــه با 
کانون صرافان ایران با اشــاره به 
دلایل تاسیس پست بانک ایران، 
واگذاری ســهام بانــک و دلایل 
توقف این واگذاری گفت: پســت 
بانک ایران، با شــش هــزار باجه 
بانکی روســتایی و بیش از ۴۰۰ 
شعبه، بانکی مدرن و رو به توسعه 
است و به عنوان گســترده ترین 
شــبکه بانکی کشــور در اغلب 
مبــادلات پولــی و بانکی حضور 
داریم و این حضور دائمی در رشد 
درآمدهای بانک و سوددهی آن 

مشهود است.
به گزارش اداره کل روابط عمومی 
پست بانک ایران، شیری با تاکید 
بر عضویت پســت بانک ایران در 
 )UPU( اتحادیه جهانی پســت
خاطرنشــان کرد: این عضویت 
فرصت بــی نظیری بــرای بانک 

فراهــم کرده اســت تا 
بتوانــد از طریق نظام 
مالــی بیــن المللــی 
)IFS( مبــادلات مالی 
را با کشورهای عضو این 
اتحادیه انجام دهد و از 
این ظرفیــت مبادلات 

مالی با هزینه کمتر بهره برداری 
کند.بالاترین مقام اجرایی بانک 
به اینکه ۵۱ درصد ســهام بانک 
در دست دولت است و ۴۹ درصد 
در دست ســهام داران حقیقی و 
حقوقی قــرار دارد، تصریح کرد: 
واگذاری ســهام بانک با تصمیم 
قانون گذار متوقف شــد تا پست 
بانک ایــران شــکل دولتی خود 
را حفظ کنــد و بتوانــد مطابق 
اساســنامه، در مناطــق کم تــر 
برخوردار خدمــات مالی و بانکی 

به روستاییان ارائه دهد.
مدیــر عامل بانــک ادامــه داد: 

ماموریــت  کنــار  در 
پســت بانک ایران در 
مناطــق روســتایی و 
کم تــر برخــوردار، از 
ســال ۱۳۹۵ ماموریت 
جدیدی به بانک محول 
شــد تا به عنوان بانک 
تخصصــی حــوزه ارتباطــات و 
فناوری اطلاعات به شرکت های 
دانش بنیان و فناور خدمات پولی 
و بانکی ارائه کند.وی با بیان اینکه 
برای انجام هر دو ماموریت، سند 
راهبردی و نقشــه راه بانکداری 
دیجیتال پســت بانــک ایران در 
افق پنجســاله تدوین شده است، 
افــزود: بانک از همــه ظرفیت ها 
بــرای انجــام ایــن دو ماموریت 
استفاده می کند.شــیری با اشاره 
به اینکه پســت بانک ایــران، با 
شــش هزار باجه بانکی روستایی 
و بیش از ۴۰۰ شعبه بانکی مدرن 

و رو به توسعه است، تصریح کرد: 
به عنوان گســترده ترین شــبکه 
بانکی کشــور در اغلب مبادلات 
پولی و بانکی حضــور داریم و این 
حضور دائمی در رشد درآمدهای 
بانک و ســوددهی آن مشــهود 
است.کامران ســلطان زاده دبیر 
کل شــورای عالی کانون صرافان 
ایرانیان در ادامه جلسه پیشنهاد 
و  کاری  مشــترک  جلســات 
برای  راهکارهایــی  شناســایی 
توسعه همکاری های مشترک را 
مطرح کرد. بر اساس این گزارش، 
پست بانک ایران و کانون صرافان 
ایرانیان با هدف تعامل و همکاری 
فیمابین برای ارائه خدمات مالی 
و بانکی )ارزی و ریالی(، استفاده 
بهینه از ظرفیت هــای طرفین و 
تمرکــز حســاب های کانون نزد 
بانک تفاهم نامه همکاری یکساله 

امضا کردند.

پست بانک ایران به عنوان گسترده ترین بانک کشور در اغلب مبادلات پولی و بانکی

انرژیشعبه


